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Penelitian ini dilatarbelakangi oleh rendahnya kemampuan pemahaman 

konsep matematika siswa. Salah satu penyebab rendahnya kemampuan 

pemahaman konsep adalah penggunaan model pembelajaran yang kurang sesuai. 

Model Discovery Learning dapat digunakan dalam upaya meningkatkan 

kemampuan pemahaman konsep matematika siswa. Sebab Discovery Learning 

merupakan pembelajaran yang tidak diberikan guru kepada siswa secara utuh, 

tetapi melibatkan siswa untuk menorganisasikan serta mengembangkan 

pengetahuan dan keterampilan yang dimiliki untuk menyelesaikan persoalan. 

Selain menggunakan model pembelajaran Discovery Learning, media 

pembelajaran juga sangat dibutuhkan saat proses pembelajaran.  Salah satu media 

pembelajaran yang dapat digunakan dalam pembelajaran matematika adalah 

software GeoGebra. Dengan menggunakan GeoGebra pembelajaran akan 

semakin menarik dan efektif karena pembelajaran akan difokuskan pada 

pemahaman materi. 

Tujuan penelitian ini adalah: 1) Untuk mengetahui pengaruh model 

Discovery Learning berbantuan GeoGebra terhadap pemahaman konsep geometri 

siswa kelas IX MTs. Miftaahul Uluum Sutojayan Blitar. 2) Untuk mengetahui 

besar pengaruh model Discovery Learning berbantuan GeoGebra terhadap 

pemahaman konsep geometri siswa kelas IX MTs. Miftaahul Uluum Sutojayan 

Blitar. 

Penelitian ini menggunakan pendekatan kuantitatif. Jenis penelitian quasi 

experiment dengan desain penelitian Post-Test Only Control Group Design. 

Populasi pada penelitian ini adalah siswa kelas IX MTs. Miftaahul Uluum 

Sutojayan Blitar dengan jenis cluster random sampling. Sampel yang digunakan 

adalah siswa kelas IX A sebagai kelas eksperimen (30 siswa) dan siswa kelas IX 

B sebagai kelas kontrol (30 siswa). Teknik pengumpulan data menggunakan tes 

dan dokumentasi. Analisis data menggunakan uji Independent T-Test. 

Hasil penelitian menunjukkan bahwa: 1) Ada pengaruh model Discovery 

Learning berbantuan GeoGebra terhadap pemahaman konsep geometri siswa 

kelas IX MTs. Miftaahul Uluum Sutojayan Blitar. 2) Besar pengaruh model 

Discovery Learning berbantuan GeoGebra terhadap pemahaman konsep geometri 

siswa kelas IX MTs. Miftaahul Uluum Sutojayan blitar sebesar 0,5664 yang 

artinya model pembelajaran tersebut mempunyai pengaruh yang besar.  
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This research is motivated by the low ability of students’ mathematical 

concept understanding. One of the causes of the low ability to understand 

concepts is the use of inappropriate learning models. The Discovery Learning 

model can be used in an effort to improve students’ mathematical concept 

understanding abilities. Because Discovery Learning is a learning that is not given 

by teachers to students as a whole, but involves students to organize and develop 

the knowledge and skills they have to solve problems. In addition to using the 

Discovery Learning model, learning media is also very much needed during the 

learning process. One of the learning media that can be used in mathematics 

learning is GeoGebra software. By using GeoGebra, learning will be more 

interesting and effective because learning will be focused on understanding the 

material. 

The objectives of this research are: 1) To determine the effect of the 

Discovery Learning model assisted by GeoGebra on the understanding of 

geometric concepts of class IX students of MTs. Miftaahul Uluum Sutojayan 

Blitar. 2) To determine the extent of the influence of the Discovery Learning 

model assisted by GeoGebra on the understanding of geometric concepts of class 

IX students of MTs. Miftaahul Uluum Sutojayan Blitar. 

This research used a quantitative approach. The type of quasi-experimental 

research with a Post-Test Only Control Group Design research design. The 

population in this study were class IX students of MTs. Miftaahul Uluum 

Sutojayan Blitar with a cluster random sampling type. The sample used was 

students of class IX A as an experimental class (30 students) and students of class 

IX B as a control class (30 students). Data collection techniques used tests and 

documentation. Data analysis used the Independent T-Test.  

The results of the study showed that: 1) There is an influence of the 

Discovery Learning model assisted by GeoGebra on the understanding of 

geometry concepts of class IX students of MTs. Miftaahul Uluum Sutojayan 

Blitar. 2) The magnitude of the influence of the Discovery Learning model 

assisted by GeoGebra on the understanding of geometry concepts of class IX 

students of MTs. Miftaahul Uluum Sutojayan Blitar is 0,5664, which means that 

the learning model has a great influence. 
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 الملخص

تأثٛش ًَٕرج انتؼهى ثبلاكتشبف ثًسبػذح اندٕٛخجشا ػهٗ . ٠٢٠٢. أَدشاُٚٙ، سٚب خَٕٛب أخُٛس
يفتبذ انؼهٕو  ثبَٕٚخان ًذسسخانفٙ فٓى طلاة انصف انتبسغ نًفبْٛى انُٓذسخ 

قسى تذسٚس انشٚبضٛبد كهٛخ انتشثٛخ ٔػهٕو . انجحث انؼهًٙ .سٕتٕخٛبٌ ثهٛتبس

أو  حذكتٕسان: خانًششف. خ انحكٕيٛخ تٕنَٕح أخَٕحانتذسٚسٛخ، خبيؼخ الإسلايٛ

 .حانًبخستٛش نحخصب

 .انتؼهى الاستكشبفٙ، خٕٛخجشا، انفٓى انًفبًْٛٙ :الرئيسيةكلمة ال

ٚأتٙ ْزا انجحث ثسجت ضؼف قذسح انطهجخ ػهٗ فٓى انًفبْٛى انشٚبضٛخ. أحذ أسجبة 

غٛش انًُبسجخ. ًٚكٍ استخذاو  اَخفبض انقذسح ػهٗ انفٓى انًفبًْٛٙ ْٕ استخذاو ًَبرج انتؼهى

ًَٕرج انتؼهى الاستكشبفٙ نتحسٍٛ قذسح انطلاة ػهٗ فٓى انًفبْٛى انشٚبضٛخ. لأٌ انتؼهى 

ثبلاكتشبف ْٕ انتؼهى انز٘ لا ٚقذيّ انًؼهًٌٕ نهطلاة ككم، ثم ٚششك انطلاة فٙ تُظٛى 

او ًَٕرج انتؼهى ٔتطٕٚش انًؼشفخ ٔانًٓبساد انتٙ ًٚتهكَٕٓب نحم انًشكلاد. فضلاً ػٍ استخذ

الاستكشبفٙ، ُْبك حبخخ يبسخ إنٗ ٔسبئم انتؼهى أثُبء ػًهٛخ انتؼهى. أحذ ٔسبئم انتؼهى انتٙ 

، خٕٛخجشا . يٍ خلال استخذاو خٕٛخجشاًٚكٍ استخذايٓب فٙ تؼهى انشٚبضٛبد ْٕ ثشَبيح 

 سٛكٌٕ انتؼهى أكثش إثبسح نلاْتًبو ٔفؼبنٛخ لأٌ انتؼهى سٕف ٚشكز ػهٗ فٓى انًبدح.

( تحذٚذ تأثٛش ًَٕرج انتؼهى ثبلاكتشبف ثًسبػذح اندٕٛخجشا ١أْذاف ْزِ انذساسخ ْٙ: 

( تحذٚذ يذٖ تأثٛش ًَٕرج انتؼهى ٢ػهٗ فٓى انًفبْٛى انُٓذسٛخ نذٖ طلاة انصف انتبسغ. 

 ثبلاكتشبف ثًسبػذح اندٕٛخجشا ػهٗ فٓى انًفبْٛى انُٓذسٛخ نذٖ طلاة انصف انتبسغ.

نًُٓح انكًٙ. ْزا انُٕع يٍ انجحث ْٕ شجّ تدشٚجٙ يغ ٚؼتًذ ْزا انجحث ػهٗ ا

تصًٛى يدًٕػخ انتحكى ثؼذ الاختجبس فقظ. ٚتكٌٕ يدتًغ انذساسخ يٍ طلاة انصف انتبسغ 

ثبستخذاو َٕع انؼُٛخ انؼشٕائٛخ انؼُقٕدٚخ. ٔقذ تى استخذاو ػُٛخ يكَٕخ يٍ طلاة انصف 

طبنجبً(.  ٣٠تبسغ )ة( كفئخ ضبثطخ )طبنجبً( ٔطلاة انصف ان ٣٠انتبسغ )أ( كفئخ تدشٚجٛخ )

 دتقُٛبد خًغ انجٛبَبد ثبستخذاو الاختجبساد ٔانتٕثٛق. تحهٛم انجٛبَبد ثبستخذاو اختجبس 

 انًستقم.

( ٕٚخذ تأثٛش نًُٕرج انتؼهى ثبلاكتشبف ثًسبػذح اندٕٛخجشا ١ ٔأظٓشد َتبئح انذساسخ أٌ:

حدى تأثٛش ًَٕرج انتؼهى ثبلاكتشبف  (٢ػهٗ فٓى انًفبْٛى انُٓذسٛخ نذٖ طلاة انصف انتبسغ. 

٠٦٥٦٦٤ثًسبػذح اندٕٛخجشا ػهٗ فٓى انًفبْٛى انُٓذسٛخ نذٖ طلاة انصف انتبسغ ْٕ   

 ْٔزا ٚؼُٙ أٌ ًَٕرج انتؼهى نّ تأثٛش كجٛش.
 

 

  


